

The 1920 Revolution in Diyala

ثورة العشرين في ديالى

After the British occupation of Iraq in 1917, the new administration adopted policies that provoked widespread resentment, such as imposing heavy taxes, disarming the population, and enforcing conscription. When the 1920 Revolution broke out in the Middle Euphrates (Najaf, Karbala, and Rumaitha), its flames quickly spread to Diyala Province due to its strategic position between Baghdad and Khanaqin, and its strong tribal and religious ties with the southern uprising centers.

بعد الاحتلال البريطاني للعراق سنة ١٩١٧، بدأت الإدارة الجديدة بسياساتٍ أثارت سخط السكان، مثل فرض الضرائب، ونزع السلاح، والتجنيد القسري. ومع اندلاع ثورة العشرين في الفرات الأوسط (النجف، كربلاء، الرميثة)، انتقلت شرارتها سريعًا إلى لواء ديالى بسبب موقعه الحيوي بين بغداد و خانقين، وصلاته القبلية والعقائدية بالمناطق الثائرة.

The Course of the Revolution in Diyala

مسار الثورة في ديالى

The first movements began in late July and early August 1920, when the tribes of Al-'Azza, Bani Tamim, and Al-Jubur cut the railway line between Baqubah and Khanaqin to disrupt British supplies.

The rebels then attacked the British garrison in Shahraban (Al-Muqdadiah), seized the Qishla (barracks) and weapon depots, and raised the Arab flag above the building.

Armed groups later advanced toward Khalis and Baqubah, temporarily expelling British forces and forming a local national administration.

By September 1920, however, British troops—supported by aircraft and heavy artillery—managed to regain control after fierce battles.

بدأت التحركات في أواخر تموز وبداية آب ١٩٢٠، عندما قامت عشائر العزة وبني تميم والجبور بقطع خط السكك الحديدية الواصل بين بعقوبة و خانقين، لشل الإمدادات البريطانية. ثم هاجم الثوار الحامية البريطانية في شهربان (المقدادية) واستولوا على القشلة ومخازن السلاح، ورفعوا العلم العربي فوقها. كما تحركت المجموعات المسلحة نحو الخالص وبعقوبة، وتمكنت من طرد القوات البريطانية مؤقتًا وتشكيل إدارة محلية وطنية. لكن مع حلول أيلول ١٩٢٠، استعادت القوات البريطانية

Prominent Figures of the Revolution in Diyala

الشخصيات البارزة في الثورة

Sheikh Habib Al-Khizran – Chief of Al-'Azza tribe; among the first to lead the uprising in Diyala. He commanded the railway sabotage and Baqubah attack, and temporarily managed the area after British withdrawal.

الشيخ حبيب الخيزران – شيخ العزة، من أوائل قادة الثورة في ديالى؛ قاد عمليات قطع السكك الحديدية وهجوم بعقوبة، وتولى إدارة المنطقة بعد انسحاب البريطانيين مؤقتًا.

Sheikh Hamid Al-Hasan Al-Tamimi – Leader of Bani Tamim in Muqdadiyah; organized fighters in Shahraban and Khalis, and played a key role in uniting the tribes

الشيخ حميد الحسن التميمي – زعيم بني تميم في المقدادية؛ نظم صفوف المقاتلين في شهربان والخالص، وكان له دور كبير في توحيد القبائل.

Sheikh Abdul-Wahid Al-Juburi – From Al-Jubur tribe; fought in the Battle of Muqdadiyah and helped secure supply routes for the rebels

الشيخ عبد الواحد الجبوري – من الجبور؛ شارك في معركة المقدادية وساهم في حماية الطرق وإمداد الثوار بالسلح

Sheikh Awad Al-Obaidi – From Al-Obeid tribe; provided men and supplies, and participated in the attacks near the Diyala River

الشيخ عواد العبيدي – من العبيد؛ دعم الثورة بالرجال والتموين وشارك في هجمات نهر ديالى.

Sheikh Abdullah Al-Karkhi – A notable from Al-Karkhiyah; coordinated between the tribal leaders in Baqubah and Muqdadiyah areas

الشيخ عبد الله الكرخي – من وجهاء الكرخية؛ أسهم في التنسيق بين القبائل الثائرة في أطراف بعقوبة والمقدادية.

Results and Impact النتائج والاثار

Although the revolution in Diyala was ultimately suppressed by superior British military power, it proved the unity and determination of the province's people to resist occupation

The uprising contributed to paving the way for the establishment of the Kingdom of Iraq in 1921, and highlighted Diyala's national role in the broader Iraqi liberation movement

رغم فشل الثورة عسكرياً في ديالى أمام التفوق البريطاني، فإنها أثبتت وحدة أبناء المحافظة وإصرارهم على مقاومة الاحتلال. كما ساهمت أحداثها في تمهيد الطريق لتأسيس المملكة العراقية سنة ١٩٢١، وأبرزت الدور الوطني لعشائر ديالى في الحركة التحررية العراقية.

The 1920 Revolution in Diyala stands as an honorable chapter in Iraq's national history. Scholars, tribal leaders, and ordinary citizens joined together to defend their homeland and dignity

Even after more than a century, the sacrifices of Al-Khizran, Al-Tamimi, Al-Juburi, Al-Obaidi and Al-Karkhi remain enduring symbols of a people who refused submission and colonial rule

لقد كانت ثورة العشرين في ديالى صفحة مشرقة من تاريخ العراق الوطني؛ شارك فيها العلماء والعشائر دفاعاً عن الأرض والكرامة. ورغم مرور أكثر من قرن، تبقى تضحيات الخيزران والتميمي والجبوري والعبيدي والكرخي رموزاً خالدة لوطنٍ رفض الخضوع والاستعمار.

الاسئلة

?Q: When did the 1920 Revolution reach Diyala

.A: It reached Diyala in July and August 1920

س: متى وصلت ثورة العشرين إلى ديالى؟

ج: وصلت إلى ديالى في شهري تموز وآب عام ١٩٢٠.

?Q: Why did the revolution spread to Diyala 2

.A: Because of its strategic location and strong tribal unity

س: لماذا انتشرت الثورة إلى ديالى؟

ج: بسبب موقعها الاستراتيجي ووحدة عشائرها القوية.

?Q: Who was the main leader of the revolution in Diyala 3

.A: Sheikh Habib Al-Khizran of Al-Azza tribe

س: من كان القائد الرئيسي للثورة في ديالى؟

ج: الشيخ حبيب الخيزران من قبيلة العزة.

?Q: What did the rebels do in Muqdadiyah (Shahraban) 4

.A: They attacked the British garrison and raised the Arab flag

س: ماذا فعل الثوار في المقدادية (شهربان)؟

ج: هاجموا الحامية البريطانية ورفعوا العلم العربي.

?Q: What was the result of the revolution in Diyala 5

.A: The British regained control, but the people showed great courage

س: ما نتيجة الثورة في ديالى؟

ج: استعادت بريطانيا السيطرة، لكن الشعب أظهر شجاعة كبيرة.

1 Revolution — ثورة

2 Tribe — قبيلة

3 Occupation — احتلال

4 Garrison — حامية عسكرية

5 Courage — شجاعة